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Na olympijském plaveckém maratonu v Paříži bude hájit české barvy Martin Straka
...se týče sponzorů lze kulantně říci, že dálkové plavání je na rozdíl od velkých sportů zatím ‚nezkažené penězi.‘ Čerpám z osobních zdrojů od vysokoškolského
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Voráčková o radosti z postupu do Final Four, týmovém výkonu i příštím soupeři
...do Final Four v Eurolize se neomrzí. Veronika Voráčková ho se spoluhráčkami slaví potřetí za sebou a stále si ho naplno užívá. Basketbalistka USK po výhře
nad italským Schiem hovořila o týmové soudržnosti, ambicích i sebevědomí před semifinále proti Villeneuve d’Asc. „Přijde mi, že z toho...
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Krpálek při letošní premiéře obhájil vítězství na Grand Prix v Linci
...olympijský vítěz v judu Lukáš Krpálek vstoupil do sezony triumfem na Grand Prix v Linci. Ve finále kategorie nad 100 kilogramů porazil předloňského mistra
světa Andyho Grandu z Kuby a obhájil loňský titul. Čtyři z pěti duelů včetně toho finálového vyhrál elitní český judista před časovým limitem. ...
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Velký úspěch, který přibližuje k Paříži. Na turnaji v Lignanu se zaskvěl český para stolní tenis
...krok na paralympijské hry do Paříže udělali hráči para stolního tenisu Jiří Suchánek a Filip Nacházel, když na Světovém poháru v italském Lignanu dosáhli na
stříbro a bronz. Jiří Suchánek podlehl až ve finále světové jedničce Rafalu Czuperovi z Polska. Důležitější jsou však získané body do...
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Kousková na Floridě skončila dvanáctá, výsledek pokazily bogey v závěru
...Sára Kousková skončila dvanáctá na turnaji Ladies European Tour v Clearwateru na Floridě a potvrdila výborný úvod sezony. Na předchozí akci v Rabatu byla
šestá. Na turnaji Aramco Team Series, v kterém se představily i hráčky z elitního amerického okruhu LPGA, zaostala Kousková s výsledkem 13 ran...
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Kvalifikace, kterou student mezinárodního obchodu na VŠE Martin Straka ze středočeských Roztok u Prahy vybojoval, potvrzuje kvalitu českého dálkového
plavání. Počínaje premiérou této disciplíny v Pekingu v roce 2008 se letní olympijské hry nikdy neobešly bez účasti českých plaveckých maratonců.

Dálkové plavání je přece jen méně známá disciplína. Nabízí se otázka, jak jste se k ní dostal?
„Podobně jako spousta kluků jsem v dětství hrál fotbal. Později jsem zkusil i moderní pětiboj, což v mých tehdejších osmi letech znamenalo jen plavání a běh.
Plaval jsem ale už od pěti let, především díky mamce, která mě k plavání přivedla. Postupně ale přišla doba, kdy jsem jednomu sportu musel dát přednost,
protože plavecké závody byly každý týden a fotbalové zápasy také. Rozhodl jsem se pro individuální sport, kde zodpovídám sám za sebe.“
Nebyly to ale rovnou dlouhé tratě…
„Jako snad všichni jsem začal s bazénovým plaváním. Až později se vyprofilovaly mé dispozice k vytrvalostnímu sportu. V bazénu se považují za dlouhé tratě 800
a 1 500 metrů. Uvnitř se plave třeba i zimní šampionát na 5 km, nebo závod na 24 hodin. Zastávám ale názor, že dálkové plavání patří na otevřenou vodu. Tam
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je to oproti bazénu diametrální rozdíl. Olympijská trať měří 10 km, je pojmenovaná marathon swimming, a vlastně i z hlediska dosahovaných časů je to obdoba
běžeckého maratonu.“
Ono je to logické, že podobně jako mezi běžci jsou i mezi plavci jak sprinteři, tak vytrvalci.
„Ano, tak nějak. Já jsem poprvé na otevřené vodě závodil v roce 2015, kdy mi to má trenérka navrhla. A tak jsem na závodech Českého poháru dal 3 km, pak
jsem nastoupil na 5 km, což ale bylo nakonec kvůli bouřce anulováno. Tak jsem si chtěl spravit chuť a šel i na 10 km. Tu premiéru jsem dokončil zmrzlý,
vyřízený, ale chytlo mě to. No a přes vrcholné akce jsem se postupně dopracoval až na olympiádu. Zároveň musím ale přiznat jistý paradox, že jsem ještě
nevyhrál národní šampionát. Míváme MČR v červnu na trati 10 km, v září bývá 5 km, 20 km a štafety. Od reprezentantů se očekává, že nastoupí do všeho a
budou nejlepší. Já dosud doplaval vždy až za Matějem Kozubkem, který byl na minulé olympiádě.“
Takže velcí rivalové?
„V dobrém slova smyslu. V rámci USK máme v Podolí skvělou tréninkovou skupinu. S Matějem se přetahujeme a snad inspirujeme i ty mladší kluky a holky, kteří
nám šlapou na paty a ženou nás kupředu. Nejenom ve vodě, třikrát týdně máme suchou přípravu v posilovně, zaměřenou na sílu, rovnováhu a dynamiku. V létě
přidávám běh, abych zvyšoval aerobní vytrvalost, o víkendu kolo. Obecně musím připustit, že závodní komunita dálkového plavání je v Česku malá. Hobby plavců
je samozřejmě víc, stejně jako veteránů, které to stále baví, i když mají oproti nám třeba dvojnásobné časy.“
Tomu asi odpovídá fanouškovská základna a pozornost sponzorů…
„Bohužel je to jen záležitost nadšenců. Jako realista se nedivím – jaké fandění, když závodníci na dvě hodiny někam zmizí… víc mě mrzí, že se ten nezájem
projevuje ze strany bazénových trenérů. Myslím si, že závod na otevřené vodě je po bazénové sezóně dobré zpestření. Co se týče sponzorů lze kulantně říci, že
dálkové plavání je na rozdíl od velkých sportů zatím ‚nezkažené penězi.‘ Čerpám z osobních zdrojů od vysokoškolského sportovního centra MŠMT Viktoria, v
rámci projektu UNIS na podporu akademického sportu. Zjednodušeně řečeno si vybojujete výkonnostní kategorii a pokud jste na škole, která je do projektu
zapojená, dostanete sportovní stipendium. Bez toho bych jen těžko dokázal objíždět ty destinace, kde se závody konají. V začátcích byla samozřejmě stěžejní
pomoc rodičů.“
Kam se tedy plavečtí maratónci podívají?
„Evropský pohár zahrnuje šest závodů, tradiční destinace jsou Barcelona a italské Piombino, bývají i balkánské lokality. Světový pohár obvykle také sestává ze
šesti akcí, nechybí Itálie, portugalský Setubal. Závody SP občas bývají v Asii a Kanadě. V pohárovém rankingu se pohybuji ve třetí desítce, nejlepším výsledkem
je 14. místo. Ne vždy se totiž sejde kompletní špička, ale obecně je konkurence větší než na mistrovství světa, kde je na rozdíl od pohárů omezený počet
startujících za stát. MS je separátní, jednorázová akce se všemi disciplínami a nezapočítává se do pohárového žebříčku. Vloni jsem byl při svém debutu v
japonské Fukuoce na desítce třináctý, na pětce devatenáctý. Letos v katarském Dauhá to bylo 17. a 15. místo.“
Právě výsledkem na desetikilometrové trati jste se kvalifikoval na olympiádu do Paříže…
„Ano, ale bylo to trochu napínavé. Postupovalo prvních 13. Z nich dva to měli jisté už z minulého MS, a tak se dostalo na další. Dále kluk přede mnou měl
zajištěnou nominaci za Francii, takže jsem byl ‚na řadě‘ jako nejlepší Evropan. Za mnou postoupili ještě čtyři – za Ameriku, Asii, Afriku a Oceánii. Konečné
potvrzení mé účasti mělo třídenní zpoždění, než proběhla veškerá ta byrokracie. Ale já se mezitím soustředil na závod na 5 km, musel jsem tohle nominační
čekání vytěsnit.“
Ona prý není zrovna jednoduchá ani česká nominace na světový šampionát.
„A vzbuzuje kontroverze, má zastánce a kritiky, k nimž patřím i já. Je třeba splnit limit na 5 km v bazénu. Což ale nevypovídá nic o tom, co dokážete na otevřené
vodě. Kdo limit splní, může na světový pohár. A z něho postupují nejlepší dva Češi na MS. Já měl sice letos automatickou nominaci na základě loňského MS, ale
na ně jsem se musel kvalifikovat právě tím složitým systémem. Tehdy jsem limit splnil těsně o 7 vteřin, pak jsem byl na MS na solidním 13. místě. A přitom to
mohlo zhatit pár vteřin v bazénu… který – opakuji – není relevantní pro to, co se pak děje během 10 km na otevřené vodě. Odpůrců tohoto kvalifikačního sytému
je početně víc, ale jeho zastánci mají vyšší funkce…“
Dovolte malou odbočku. V laickém povědomí se u dálkového plavání „na první dobrou“ nejspíš vybaví Lamanšský průliv.
„Je to možné. Tyhle přeplavby, jak tomu říkáme, jsou spíš takové osobní výzvy. Je to úplně odlišné od závodního, rychlostního plavání. Myslím ale, že nejeden
dálkový plavec o tom uvažuje. Já také, ale spíše až ke konci kariéry. Je to individuální záležitost, na rozdíl od hromadných startů na pohárech, šampionátech a na
olympiádách.“
Ty hromadné starty musí být docela „mazec,“ že ano?
„To máte pravdu, je to dost kontaktní sport. A zatímco třeba cyklisté v balíku při dotyku popadají, my plaveme a mlátíme se dál. Časté jsou i rány do hlavy –
většinou omylem, ale i naschvál. Občas vás někdo zatahá za nohu… nebo vás vlna hodí na jiného plavce. Ve hře jsou proudy, vlny, vítr – to se do jisté míry dá
zmapovat při tréninku. A přizpůsobit tomu taktiku. Mám na to plavat vepředu, tak se tam snažím držet. Protože při nějakém zpoždění se pak zezadu přes ten
balík dá jen těžko propracovat, už se to špatně zachraňuje. Je třeba hlídat si pozici.“
Když jste zmínil taktiku – máte už nějakou do Seiny?
„Každý závod je jiný. To není výmluva, ale realita. Třeba na letošním šampionátu doplaval loňský mistr, vítěz z olympiády v Tokiu, až na 26. místě. To jen pro
ilustraci, do Paříže už je stejně kvalifikovaný z minulého MS. Existuje zhruba osm plavců s konzistentními výkony v rámci TOP 10. Pak nějací horší, které lze
porazit. Tam už je to otevřené. Takže jsem realista, stojím nohama na zemi. Ale samozřejmě budu bojovat o co nejlepší umístění. Věřím, že se s trenérkami
Jaroslavou Passerovou a Petrou Venturovou, pod jejichž vedením jsem se do Paříže kvalifikoval, dobře připravíme.“
Petr ŠIKOLA
Foto:
Dálkový plavec Martin Straka.
FotoAuthors:
se svolením Martina Straky

Basketbal

Voráčková o radosti z postupu do Final Four, týmovém výkonu i příštím soupeři
sport.iDNES.cz | 07.03.2024 | rubrika: Basket | autor: iDNES.cz, ČTK | URL

Postup do Final Four v Eurolize se neomrzí. Veronika Voráčková ho se spoluhráčkami slaví potřetí za sebou a stále si ho naplno užívá. Basketbalistka USK po
výhře nad italským Schiem hovořila o týmové soudržnosti, ambicích i sebevědomí před semifinále proti Villeneuve d’Asc.

„Přijde mi, že z toho postupu máme stále stejnou radost jako dřív. Nebereme to jako samozřejmost. Pořád pokukujeme po medaili nebo větším úspěchu,“ uvedla
Voráčková. Pražanky postoupily do Final Four posedmé v historii a pokusí se vylepšit loňské čtvrté místo. „Ambice do Final Four jsou asi jako vždy ty nejvyšší,“
doplnila.

Svěřenkyně trenérky Natálie Hejkové nechaly zapomenout na týden starou porážku v Itálii 61:73. Vypořádaly se tentokrát i s absencí zraněné kapitánky Teji
Oblakové. „Dneska bylo asi všechno jinak. Byly jsme připravené. Ve Schiu to bylo hodně nešťastné. Chyběla nám Teja, ony víc tlačily na Maite (Cazorlaovou) a
nepadalo nám to. Tady se zase vše převrátilo na naši stranu,“ podotkla čtyřiadvacetiletá reprezentantka.

Hráčky USK uspěly především díky výborné obraně. Po vyrovnané první čtvrtině utekly v té druhé do vedení 30:18. Více než sedm minut nedovolily soupeřkám
skórovat. Náskok pak už nepustily. „Zatlačily jsme. Hecly jsme se a bránily fakt dobře. Když přišla na hřiště Nyara Saballyová, měla několik zisků a lehké koše.
To hodně otočilo momentum zápasu,“ uvedla Voráčková.

Podle Voráčkové je na současném celku USK Praha znát, jak se opírá o týmové pojetí hry. To je velký rozdíl oproti loňskému roku, kdy se české šampionky
spoléhaly hlavně na americkou dvojici Brionna Jonesová, Alyssa Thomasová. „Vypadá to tak. Na naší hře je vidět, že je to úplně o něčem jiném. Nestojí to na
dvou hráčkách,“ konstatovala Voráčková.Je to nepříjemný soupeř, ale myslím, že jsme mnohem zkušenější. Když budeme hrát náš basket, tak je musíme
porazit. Zápas u nich byl něco jako teď zápas ve Schiu. Je to pro nás oukej soupeř.

Veronika Voráčková o týmu Villeneuve d’Asc

Final Four se uskuteční na dosud neurčeném místě od 12. do 14. dubna. Pražanky narazí v semifinále na francouzského soupeře Villeneuve d’Asc. S ním v této
sezoně hrály již dvakrát. Doma zvítězily 74:63, ve Francii naopak prohrály 81:90.

„Je to nepříjemný soupeř, ale myslím, že jsme mnohem zkušenější. Když budeme hrát náš basket, tak je musíme porazit. Zápas u nich byl něco jako teď zápas
ve Schiu. Je to pro nás oukej soupeř,“ dodala Voráčková.

ČTK
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FotoGallery:
Veronika Voráčková (druhá zprava) z USK v utkání proti Schiu.
ČTK

Ezi Magbegorová z USK zakončuje na koš Schia.
ČTK

Dorka Juhaszová (vlevo) z Famila Schio a Ezi Magbegorová z USK.
ČTK

Judo

Krpálek při letošní premiéře obhájil vítězství na Grand Prix v Linci
lidovky.cz | 10.03.2024 | rubrika: Ostatní sporty | autor: ČTK, Lidovky.cz | URL

Dvojnásobný olympijský vítěz v judu Lukáš Krpálek vstoupil do sezony triumfem na Grand Prix v Linci. Ve finále kategorie nad 100 kilogramů porazil
předloňského mistra světa Andyho Grandu z Kuby a obhájil loňský titul. Čtyři z pěti duelů včetně toho finálového vyhrál elitní český judista před časovým
limitem.

Nejdříve na ipon porazil Jannise Antoniua z Kypru, pak si poradil se Srbem Igorem Vracarem a ve čtvrtfinále jeho útoku neodolal Ukrajinec Jevhenij Baljevskyj.
Nejvíce se Krpálek nadřel v semifinále, kdy ho stejně jako v olympijském finále 2021 vyzval silný Gruzínec Guram Tušišvili. Stejně jako před třemi lety pod pěti
kruhy byl úspěšnější Krpálek, který zvítězil ve druhé minutě nastavení na ipon.

„Musím říct, že to byl nejtěžší zápas tohoto dne. Možná byl i těžší než samotné finále olympiády,“ komentoval duel na svazovém facebooku Krpálek.

Tím se dostal do boje o zlato proti turnajové jedničce Grandovi, aktuálně čtvrtému muži světového žebříčku. S rozhodujícím útokem přišel Krpálek krátce po
polovině duelu, ve třetí minutě zápasu soupeře udolal a olympijskou sezonu zahájil titulem.

„Mám obrovskou radost. Musím říct, že se mi pralo opravdu skvěle a dařilo se mi podávat skvělé výkony. Ve finále se mi podařilo upáčit Kubánce Grandu, takže
největší radost,“ pochvaloval si třiatřicetiletý český reprezentant.

Dobrou náladu měl celý den. „Cítil jsem, že jsem připravený dobře. Jsem hrozně rád, že se mi daří ukazovat, že ještě nepatřím do starého železa, i když už
patřím,“ řekl se smíchem Radiožurnálu Sport. Bronzové medaile v nejtěžší kategorii získali Tušišvili a Němec Losseni Kone.

Pro dvojnásobného mistra světa Krpálka je dnešní úspěch prvním krokem na cestě k olympijským hrám v Paříži. „Vstup nemohl být lepší, ale to nejdůležitější
teprve přijde. Bude potřeba být maximálně připravený na té olympiádě, aby tam to vyšlo. Já samozřejmě udělám maximum pro to, abych připravený byl a zase
odjížděl s nějakým úspěchem,“ řekl judista, který bude v Paříži navazovat na zlaté medaile z Ria a Tokia.

Těsně před bojem o cenné kovy skončil v kategorii do 90 kilogramů David Klammert. Po výhrách nad Korejcem Kwak Tong-hanem a Ukrajincem Nikitou
Judanovem postoupil do čtvrtfinále. Tam byl nad jeho síly Tristani Mosakhlishvili ze Španělska a v opravách Klammert nestačil na Maďara Krisztiana Tótha.

Jednu výhru v kategorii do 90 kilogramů zapsal Radomír Musil, jenž porazil Francouze Eniela Carolyho. Ve druhém kole ho zastavil Američan John Jayne.

Foto:
Lukáš Krpálek
Reuters

Parasport

Velký úspěch, který přibližuje k Paříži. Na turnaji v Lignanu se zaskvěl český para stolní tenis
sport.ceskatelevize.cz | 07.03.2024 | URL

Důležitý krok na paralympijské hry do Paříže udělali hráči para stolního tenisu Jiří Suchánek a Filip Nacházel, když na Světovém poháru v italském Lignanu
dosáhli na stříbro a bronz.
Jiří Suchánek podlehl až ve finále světové jedničce Rafalu Czuperovi z Polska. Důležitější jsou však získané body do světového žebříčku, které znamenají takřka
stoprocentní jistotu účasti v Paříži.
"Jsem strašně šťastný za stříbro, hlavně přes koho jsem tam došel, přes Lamiraulta. Deset let jsem ho neporazil, je to pro mě velký, že i s takovým hráčem
můžeme hrát," uvedl Suchánek.
Nacházel ve strhující semifinálové bitvě jen těsně nestačil na favorizovaného Abdullaha Oztürka a dosáhl na bronz.

Golf

Kousková na Floridě skončila dvanáctá, výsledek pokazily bogey v závěru
sport.iDNES.cz | 11.03.2024 | rubrika: Golf | autor: iDNES.cz, ČTK | URL

Golfistka Sára Kousková skončila dvanáctá na turnaji Ladies European Tour v Clearwateru na Floridě a potvrdila výborný úvod sezony. Na předchozí akci v
Rabatu byla šestá. Na turnaji Aramco Team Series, v kterém se představily i hráčky z elitního amerického okruhu LPGA, zaostala Kousková s výsledkem 13 ran
pod par o osm úderů za vítěznou Němkou Alexandrou Försterlingovou.

Další české hráčce Janě Melichové nevyšlo závěrečné třetí kolo a obsadila 39. příčku. Kristýna Napoleaová a Klára Davidson Spilková, která loni na Floridě
vybojovala druhé místo, neprošly cutem.

Kousková se po dvou kolech dělila o páté místo a mohla pomýšlet na nejlepší výsledek v kariéře. Tím je právě pátá příčka z říjnového Indian Open. V neděli
však zahrála jednu ránu nad par a vypadla z první desítky.

„Radost z kvalitní hry a výsledku mi trochu kazí poslední tři jamky, kde se mi nepodařilo vyvarovat dvou zbytečných chyb. Jsem si ale jistá, že až se zítra ráno
probudím, tak budou převažovat pozitivní pocity,“ uvedla Kousková v tiskové zprávě. „Cítila jsem se opravdu dobře. O to víc mrzí ty poslední dvě bogey, mohlo
to být opět umístění v top 6,“ dodala čtyřiadvacetiletá hráčka.
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Kousková byla jen o ránu horší než americká hvězda Lexi Thompsonová. Za 12. místo získala 8750 eur (220.000 korun) a v žebříčku Order of Merit je třináctá.

„Je skvělé vědět, že aktuálně je moje hra tam, kde bych si ji přála mít. Bojujeme prakticky každý turnaj o ty nejvyšší příčky a chybí jen málo. Věřím, že se nám
bude dařit kvalitní hru promítat do dobrých výsledků dlouhodobě, a že se dočkáme i vytouženého vítězství,“ prohlásila Kousková.

Po návštěvě texaského Austinu, kde studovala na univerzitě, ji čekají dva turnaje Ladies European Tour v Austrálii.

Ladies European Tour v Clearwateru v USApar 72, dotace 500.000 dolarů

1. Forsterlingová (Něm.) 204 (67+70+67), 2. Hullová 207 (68+68+71), 3. Lawová (obě Angl.) 208 (69+72+67), 4. Peláezová 209 (70+68+71), Cigandaová
(obě Šp.) 209 (66+71+72), ...12. Kousková 212 (68+71+73), 39. Melichová 218 (69+73+76), 62. Napoleaová 149 (74+75), 65. Davidson-Spilková (všechny
ČR) 150 (74+76) - obě neprošly cutem
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